



Manuscript Division
Division des manuscrits

The Honourable Gérard V. La Forest

MG 31, E 115

Finding Aid no. 2066 /Instrument de recherche no 2066

**Prepared by Lucie Paquet
in 1997 and 1998**

**Préparé par Lucie Paquet
en 1997 et 1998**

Table of Contents / Table des Matières

INTRODUCTION

DETAILED DESCRIPTION OF THE FONDS / DESCRIPTION DÉTAILLÉE DU FONDS

<i>Advisory Council, Department of Justice / Conseiller juridique, Ministère de la justice, 1951-1961</i>	1
<i>Professor of Law (previously Associate Professor), University of New Brunswick / Professeur de droit (auparavant associé-professeur) Université du Nouveau-Brunswick, 1951-1979</i>	2
Working Documents / Documents de travail	2
Course Materials / Matériel de cours	7
Water Law Study / Étude du droit maritime	9
Working Documents / Documents de travail	9
The Personnel of the Study / Le personnel de l'étude	11
<i>Dean of Law, University of Alberta / Doyen de la Faculté de droit, Université de l'Alberta, 1967-1972</i>	13
<i>Assistant Deputy Attorney General of Canada (Research and Planning) Sous-procureur général du Canada (Recherche et planification), 1968-1974, 1977-1979</i>	16
Working Documents / Documents de travail	16
Constitutional Project / Projet constitutionnel	21
General / Général	21
Working Documents / Documents de travail	22
<i>Commissioner, Law Reform Commission of Canada / Commissaire, Commission de la réforme du droit du Canada, 1971-1981</i>	26

<i>Executive Vice-Chairman, Canadian Bar Association, Committee on the Constitution / Vice-président exécutif, Association du Barreau canadien sur la Constitution, 1970-1982</i>	31
<i>Professor of Law and Director, Legislative Planning Program, Common Law Section, University of Ottawa / Professeur et directeur, Programme de rédaction législative, Faculté de droit, Université d'Ottawa, 1968-1982</i>	34
Chairman, Federal-Provincial Special Inquiry on Kouchibouguac National Park / Président de l'Enquête fédérale-provinciale spéciale sur le parc Kouchibouguac	34
Chairman's Documents / Les documents du président	34
John L. Vautour Case / La cause John L. Vautour	40
Working Documents / Documents de travail	41
General / Général	44
Elmer A. Driedger's Course Material / Matériel de cours d'Elmer A. Driedger	47
<i>Judge, Court of Appeal of New Brunswick / Juge, Cour d'appel du Nouveau-Brunswick, 1981-1985</i>	49
<i>Justice, Supreme Court of Canada / Juge puisné, Cour suprême du Canada 1982-1997</i>	53
Bench Books / Livres d'audience	53
Personal / Personnel	53
Personal Case Files / Dossiers personnels des causes	55
Correspondence / Correspondance	85
Committees / Comités	87
Conferences / Conférences	88
Universities / Universités	88
Organizations / Organisations	91

Associations	92
Newspaper Clippings / Coupures de presse	98
General	98
Personal Case Files - Newspaper Clippings / Dossiers personnel des causes - Coupures de presse	99
<i>Personal Documents / Documents personnels</i>	104
<i>Articles and Publications</i>	105
Publications written by Gérard V. La Forest / Publications écrites par Gérard V. La Forest	105
General Publications / Publications générales	109
<i>Speeches / Discours</i>	111
<i>General - Oversize Material / Général - Documents de grandes dimensions 1950-1990</i>	113

INTRODUCTION

The papers of Gérard V. La Forest provide a rich source of information about Canadian judiciary history of the XXth century. There are documents concerning the development of the research in law, the judiciary reform in Canada, the Constitution, the special inquiry on Kouchibouguac National Park, and his activities as advisor council, professor of law at University of New Brunswick, University of Alberta and University of Ottawa, judge at the Court of Appeal of New Brunswick and justice at the Supreme Court of Canada. The papers make an important contribution to the collective memory of Canada. The following inventory details this unique documentation.

We would like to thank Warren Sinclair for his participation in the control work and in the preparation of the inventory.

Series

We have divided the fonds into 10 series. They follow the stages of his career from the first years of work to his activities at the Supreme Court of Canada. Additional series include newspaper clippings and certificates.

Language of description

The titles of series and sub-series are written in Canada's two official languages. The description of the files was done in the language of the majority of documents included in the files. Most personal files from the Justice's Office contain documents in both languages.

INTRODUCTION

Les documents du juge Gérard V. La Forest constituent une excellente source d'information sur l'histoire judiciaire canadienne du XX^{ième} siècle. Ils traitent du développement de la recherche en droit, de la réforme judiciaire au Canada, de la Constitution, de l'Enquête spéciale sur le parc national Kouchibouguac, de ses activités personnelles à titre de conseiller juridique, de professeur pour l'Université du Nouveau-Brunswick, l'Université de l'Alberta et l'Université d'Ottawa, de juge à la Cour d'appel du Nouveau-Brunswick et juge puisné à la Cour suprême du Canada. Par la richesse de l'information, ce fonds d'archives apporte une contribution importante à notre mémoire collective. Le présent inventaire reflète cette documentation unique.

Nous tenons à remercier Warren Sinclair pour sa participation au traitement du fonds d'archives et à la réalisation de l'inventaire.

Series

Nous avons divisé le fonds d'archives en 10 séries. Elles correspondent aux étapes de la carrière de Gérard V. La Forest à partir de ses premières années de travail jusqu'à ses activités à la Cour suprême du Canada. À cela s'ajoute la série des coupures de presse et des certificats.

Langue de description

Nous avons indiqués les titres des séries et des sous-séries dans les deux langues officielles du Canada. La description des dossiers est faite dans la langue de la majorité des documents inclus dans les dossiers. La plupart des documents personnels provenant de ses activités à la Cour suprême du Canada sont écrits en anglais et en français.